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Energy expenses are an important part of variable expenses in the structure of 

any product cost. They can comprise 50% or more depending on enterprise energy 

consumption.  Industry of the Republic of Belarus is export- oriented. Going up-

market increases the competitiveness of the Belarusian output. This task is ful-

filled by decreasing energy costs. 

The analyses of the energy production expenses, conducted by the ministry of 

energy of the RB, reports that Belarusian expenses on energy production, based on 

existing technologies and machinery, exceed the European ones by 60%. The 

council of Ministers puts forward the task to decrease the level of expenses to the 

Europe`s average by the year 2012. The decrease of expenses (of energy consump-

tion) will be carried out in the following ways: 

1) implementation of progressive and modern equipment & technologies; 

2) reconstruction of energy industry branch of Belarus. 

At present the steam and gas cycling technology is considered to be progres-

sive. Switching from steam cycle to steam and gas technology using gas turbine 

plant has proved to be efficient. Moving on to the steam and gas cycle it is impor-

tant to list reasons of this technology efficiency, which are the following: 

1) reduction of gas usage due to the smaller number of boilers; 

2) wage fund reduction due to cut in staff headcount; 

3) reduction of environmental fees for emissions. 

The price of a gas turbine-plant, depending on a producer and the capacity of 

a plant, can vary from 1 to 10 million dollars. Real equivalent fuel consumption in 

Mogilev heating plant is 200 gram of equivalent fuel per 1 kilowatt-hour of elec-

trical energy. Today`s consumption of the fuel at Mogilev heating plant is 200 

gram of the fuel to produce 1 kilowatt-hour of electrical energy. If a gas turbine-

plant is installed, the consumption will constitute 155 gram of the fuel to produce 

1 kilowatt-hour of electrical energy. The station produces 764990 kilowatt-hour of 

electrical energy a year. The annual fuel saving accounts for 34425 tones, pro-

vided steam and gas turbine is installed. The price of 1 ton of the fuel is about 

100$. The annual economic effect is $3,4mln. The payback period of the invest-

ment expenditures will constitute $10mln / $3,4mln = 2,9 years, which proves the 

availability of the project. 

  

191 
 

УДК 621.787 

МАГНИТНО-ДИНАМИЧЕСКОЕ НАКАТЫВАНИЕ 

ПОВЕРХНОСТИ ВАЛОВ 

 

И. А. ТАРАДЕЙКО 

Научные руководители А. М. ДОВГАЛЕВ, канд. техн. наук, доц.; 

Н. А. ЛЕВАНОВИЧ, канд. техн. наук, доц. 

БЕЛОРУССКО-РОССИЙСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ 

 

Значительную долю в номенклатуре выпускных изделий машинострои-

тельных предприятий составляют валы, долговечность которых определяет-

ся качественными характеристиками поверхности, формируемой на финиш-

ных операциях технологического процесса. 

Эффективным методом повышения качества характеристик поверхно-

сти валов является их поверхностное пластическое деформирование. В связи 

с этим в работе представлена конструкция инструмента, позволяющего осу-

ществлять магнитно-динамическое накатывание поверхности вала деформи-

рующими шарами, имеющими магнитный привод. Инструмент включает: 

корпус; две сообщающиеся кольцевые камеры с деформирующими шарами; 

магнитную систему, состоящую из двух частей, симметрично расположен-

ных относительно плоскости вращения деформирующих шаров. 

Вследствие совмещенного во времени магнитного и силового воздейст-

вий на поверхность вала обеспечиваются упрочнение поверхностного слоя, 

снижение шероховатости поверхности и формирование рельефа с высокими 

эксплуатационными свойствами.  

В работе представлены результаты математического моделирования 

процесса магнитно-динамического накатывания поверхности вала, позво-

ляющие получить аналитические зависимости для расчета кинетостатиче-

ских характеристик фаз движения деформирующих шаров  и обеспечить 

прогнозирование шероховатости поверхности в зависимости от режимов уп-

рочняющей обработки. 

Найдены аналитические зависимости для определения кинетостатиче-

ских характеристик деформирующего шара в момент его соприкосновения с 

упрочняемой поверхностью вала. 

Получены экспериментальные зависимости шероховатости поверхности 

от частоты вращения и подачи инструмента, диаметра деформирующих ша-

ров. 

Разработана система автоматизированного проектирования технологии 

магнитно-динамического упрочнения наружных поверхностей вращения, по-

зволяющая на стадии ее технологической подготовки назначать режимы уп-

рочняющей обработки и выбирать рациональные конструктивные параметры 

инструмента.  




